
285

Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 5 mei 1952
*'s Morgens te 9.30 uur aangevangen en de volgende morgen voortgezet, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President Drees en de Ministers Albregts, Beel, Van den Brink, Joekes
(alleen Maandagochtend), Lieftinck, Mansholt (alleen Maandagochtend), Mulderije, Rutten (alleen
Maandagochtend), Peters, Staf (alleen Dinsdagochtend), Stikker, Teulings, In ‘t Veld en
Wemmers.

Tevens zijn aanwezig de Staatssecretarissen Blom, Götzen (bij de punten 1 t/m 3
en de vergadering van Dinsdagmorgen), Kranenburg (bij punt 10) en Moorman (bij punt 8).

Secretaris: J. Middelburg.
- - -

2. Ingekomen stukken en mededelingen
- - -
h. Wetsontwerp tot wijziging van de Wet op het Nederlanderschap
Minister Mulderije heeft de vraag gekregen of een lid van de Surinaamse delegatie op de RTC
inzage zou kunnen krijgen van het wetsontwerp tot wijziging van de wet op het
Nederlanderschap, dat dezer dagen bij de Raad is ingediend. De Minister-President is van gevoelen,
dat het niet correct is thans reeds aan een lid van de Staten in Suriname inzage van het
onderhavige wetsontwerp te geven. Staatssecretaris Blom merkt op, dat de Javanen in Suriname
indertijd geopteerd hebben voor het Indonesische Staatsburgerschap. Daarover hebben zij thans
spijt. Een moeilijkheid is voorts, dat over het onderhavige wetsontwerp nog overleg met de
Indonesische Regering zal moeten worden gepleegd. Minister Peters merkt op, dat de Javanen in
Suriname niet het Nederlanderschap wensen, doch een soort Surinaams burgerschap, waardoor zij
bepaalde rechten terug krijgen.

De Raad besluit, dat het lid van de Surinaamse delegatie thans nog geen inzage van
het bedoelde wetsontwerp zal kunnen krijgen.
- - -

3. Uniezaken
De affaire-Westerling (Zie notulen MR d.d. 21 April 1952, punt 3a.)
Staatssecretaris Blom deelt mede Zaterdag opnieuw bezoek te hebben gehad van Susanto, die
aankondigde, dat de Indonesische Regering de uitlevering van Westerling zal vragen. Spreker heeft
Susanto voorts op zijn verzoek inlichtingen omtrent de behandeling van deze zaak gegeven.
Overigens kan spreker zelf de gang van zaken moeilijk begrijpen wat betreft de uitspraak van de
Amsterdamse rechtbank op het beroep van de Officier van Justitie, aangezien de Rechter-
Commissaris toch een beslissing heeft genomen om Westerling vrij te laten. Enkele Ministers zijn
van oordeel, dat als er geen beslissing van de Rechter-Commissaris is, de betrokkene opnieuw in
hechtenis moet worden genomen. Minister Mulderije acht het wenselijk eerst in cassatie te gaan.

Minister Van den Brink is van oordeel, dat de beslissing van de Rechter-
Commissaris scherp afsteekt tegen de behandeling van minder belangrijke zaken, waarbij mensen
vaak maanden in voorarrest worden genomen. Spreker informeert of er geen middel is om op te
treden als zo duidelijk blijkt, dat een rechter verkeerd handelt. Minister Mulderije antwoordt, dat
alleen de Hoge Raad zou kunnen optreden.

Minister Lieftinck merkt hierbij op, dat de regeling van het rechtsherstel nog tot
vreemdere situaties kan leiden, aangezien daarbij geen hoger beroep mogelijk is. In dit verband
noemt spreker een recente uitspraak van de Raad voor Rechtsherstel.

4. Buitenlands beleid
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- - -
b. Verslag van de besprekingen in Amerika
- - -
2°. Minister Stikker heeft in Amerika gesproken over de Nederlandse garantie van Indonesische
leningen in het buitenland. Het is niet onmogelijk, dat hiervoor een oplossing zal kunnen worden
bereikt.
- - -

Vergadering van Dinsdagmorgen

Aanwezig: Zie verslag van de vergadering van Maandagmorgen.
- - -

11. Het vraagstuk der Ambonnezen in Nederland (Brief van de Adviescommissie voor Ambonnezen in
Nederland d.d. 16 April 1952, nr. 41, met bijlagen.)
Minister Peters merkt op met betrekking tot de technische bezwaren van Oorlog tegen
remilitarisatie van een belangrijk deel der Ambonnezen, dat men bij de voorbereiding van de
maatregelen, die genomen moesten worden in geval de Centrale Raad van Beroep een ongunstige
uitspraak zou doen, over deze bezwaren is heengestapt. Ook weet spreker niet of de politieke
bezwaren tegen remilitarisatie zo groot zijn. Wat de verdeling van de verantwoordelijkheid betreft,
merkt spreker op, dat voor de afwikkeling van het KNIL alsmede de nakoming van het KNIL-
contract de Minister voor Uniezaken verantwoordelijk is. Voor orde en tucht in de kampen is ook
Minuor verantwoordelijk, doch men heeft daarbij onvoldoende bevoegdheden. Maatregelen ter
handhaving van orde en tucht mogen alleen genomen worden door de politie, derhalve onder
verantwoordelijkheid van de Minister van Binnenlandse Zaken, onderscheidenlijk van Justitie. De
verzorging in de woonoorden vindt plaats door Binnenlandse Zaken, het onderwijs door
Onderwijs, Kunsten en Wetenschappen, terwijl voor werkverschaffingsaangelegenheden Sociale
Zaken en Volksgezondheid verantwoordelijk is. Spreker is voorts van oordeel, dat een tijdelijke
tewerkstelling van ongeveer 2000 Ambonnezen bij de Koninklijke Landmacht de minste
bezwaren geeft. Minister Staf merkt op, dat bij een ongunstige uitspraak van de Centrale Raad van
Beroep de Regering geen besluit meer inzake remilitarisatie behoefde te nemen. De militaire
bezwaren tegen remilitarisatie hebben o.a. hierop betrekking, dat het een zeer heterogeen
gezelschap is. Ook zouden met de individuele Ambonnezen opnieuw verbintenissen moeten
worden aangegaan. Zonder dat zou er ook geen militaire tucht meer zijn. De politieke bezwaren
zijn echter nog groter. Het betreft hier asylzoekenden, die menen niet meer naar hun land terug te
kunnen. Remilitarisatie zou dan betekenen, dat personen, die ten aanzien van Indonesië als
subversieve elementen kunnen worden gezien, hier geoefend en bewapend zouden worden.
Bovendien is dan zeker, dat zij nooit meer naar Indonesië zullen terugkeren. Spreker is van
oordeel, dat men deze mogelijkheid moet openhouden en voorts moet trachten hen te scholen.
Ook zal men meer moeten doen aan de tewerkstelling, b.v. bij bedrijven, die
Overheidsopdrachten hebben. Een aantal Ambonnezen zou als mecaniciën en monteur te werk
gesteld kunnen worden; bijvoorbeeld tien militaire auto’s zouden per week in revisie in een
werkplaats met Ambonnezen kunnen worden gegeven.

Minister Beel legt er de nadruk op, dat een uitsluitend negatieve beantwoording van
de vragen van  het Kamerlid Bruins Slot tot grote spanningen in de woonoorden van de
Ambonnezen zal kunnen leiden. Dan zal gelet moeten worden op mogelijke tuchtmaatregelen.
Spreker betreurt het, dat de Ambonnezen niet in het leger kunnen worden opgenomen, waarbij
echter wel gedacht  moet worden, dat terugkeer naar Indonesië veel moeilijker zal worden als men
daar weet, dat de Ambonnezen hier een militaire opleiding hebben gehad. Een sluitende oplossing
van het vraagstuk der Ambonnezen in Nederland kan niet gegeven worden. Wel zal de opleiding
uitgebreid moeten worden. Als een bewakingscorps zal worden gevormd, zal dit niet onder



Binnenlandse Zaken kunnen ressorteren, aangezien dit departement geen corpsen heeft.
Eventueel zou het dan zou het dan beter onder Justitie kunnen komen.

Minister Lieftinck wijst in de eerste plaats op de suggestie (in de nota van
Staatssecretaris Blom over de besprekingen met de Indonesische Regering) om toestemming van
de Indonesische Regering te vragen een Commissie van Ambonnezen te kunnen zenden, welke
zich op de hoogte kan stellen van de toestanden en mogelijkheden van terugkeer. Spreker wil deze
gedachte ondersteunen. Instelling van een fiscaal bewakingscorps van Ambonnezen moet spreker
afwijzen. Wel zal men moeten denken aan plaatsing van een aantal bij de
scheepvaartmaatschappijen, terwijl ook Ambonnezen burgerdiensten in leger en marine zouden
kunnen verrichten. Een vraag is nog of de Ambonnezen bij het verrichten van de werkzaamheden
steeds een hogere beloning dan hun zakgeld moeten krijgen.

Minister Mulderije stelt de vraag of niet 300 à 400 Ambonnezen uitgezocht kunnen
worden, die lichamelijk en geestelijk geschikt zijn om dienst te doen. Minister In ’t Veld acht een
selectie, zoals Minister Mulderije voorstelt, eveneens wenselijk. Spreker wijst er voorts op, dat men
er bij de opleiding op moet letten niet in vakken op te leiden, waarin reeds een belangrijke
werkeloosheid bestaat (timmerman, autotechnicus). Tekort bestaat nog steeds aan stucadoors en
arbeiders voor terrazzowerk.

Staatssecretaris Blom acht het wenselijk meer aandacht te schenken aan de politieke
beinvloeding. Spreker is er van overtuigd, dat verscheidene Ambonnezen gaarne naar Indonesië
willen terugkeren, doch als zij hieraan uiting zouden geven, worden zij uitgerost. In het algemeen
wordt bij asylverlening aan vreemdelingen de voorwaarde gesteld, dat zij zich van politieke agitatie
onthouden. Spreker stelt de vraag of een plan kan worden opgesteld voor een georganiseerde
tegenactie tegen de zogenaamde CRAMS.

Staatssecretaris Götzen is van oordeel, dat de Ambonnezen behoudens een klein
gedeelte niet meer naar Indonesië zullen teruggaan. In verband hiermede vraagt hij zich af of het
geen tijd wordt dit (ook met de Indonesische Regering) te constateren, waarna veel Ambonnezen
dan onder de tucht van het leger kunnen worden gebracht. Er zijn thans 4000 Ambonnezen
boven de 18 jaar, die valide zijn, doch hun aantal neemt elk jaar toe. Als zij in Nederland willen
blijven, zullen zij ook Nederlander moeten worden.

De Minister-President constateert dat de meeste adviezen negatief zijn, zodat men
thans niet tot een beslissing kan komen. Men zal in de eerste plaats kunnen uitzoeken (b.v. met
inschakeling van geestelijken) wie naar Indonesië zouden willen terugkeren. Voordat terugkeer
dan georganiseerd wordt, zal men deze in afzonderlijk woonoord moeten bijeen brengen. Wat het
advies van de Commissie betreft, merkt spreker op, dat als uitgangspunt gekozen wordt, dat
Ambonnezen niet in het bedrijfsleven kunnen worden geplaatst, waarbij echter niet blijkt, dat
hieromtrent met arbeiders- en werkgeversorganisaties is gesproken. Voorts zal men de opleiding
kunnen richten op de vervanging van een aantal grensarbeiders. In dit verband wijst spreker er op,
dat 25.000 buitenlanders in loondienst werken. Als men het standpunt inneemt, dat Ambonnezen
niet in het bedrijfsleven geplaatst kunnen worden, zal men ze ook niet verder moeten opleiden.
Wat het geven van een paramilitaire taak betreft vraagt spreker zich met Minister Lieftinck af of
niet een aantal Ambonnezen kan worden gebruikt voor de vele functies in het leger en de marine,
waarvoor men tegenwoordig burgers neemt. Minister Staf twijfelt aan de mogelijkheid om
Ambonnezen, die geen militaire dienst mogen doen, wel als burger corvéediensten te laten
verrichten. De Minister-President antwoordt, dat men deze eventueel toch een bepaald uniform zou
kunnen geven.

Minister Beel is van mening, dat de Raad volgende week tot een beslissing zal
moeten komen.

De Minister-President acht het wenselijk opdracht te geven, dat de in de Raad
genoemde mogelijkheden nog eens nader worden nagegaan en dat bovendien nog eens de
Ministers elk voor zichzelf nagaan wat voor de oplossing van dit vraagstuk kan worden gedaan.



Spreker stelt voor in verband hiermede de beslissing een week aan te houden. Aldus wordt
besloten.
- - -


